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 فريق التفريغ بموقع الطريق إلى الل

 يـــقـــدم

 

 قعدة شباب  برنامج 

 عقبات على الطريق

 )باللهجة المصرية( 

 محمد الشيخ  لفضيلة الشيخ:

 https://way2allah.com/khotab-item-168368.htm رابـط الــمادة:

كان لازم نتكلم   -سبحانه وتعالى–نشوفها في طريق ربنا  ه  الليبعد ما تناقشنا يا جماعة في مسألة أول الطريق، والحاجات  
 .عقبات مهم إن أنا أبقى عارفها وعامل حسابي عليها عشان ماقعش فيها  هعن العقبات، مفيش حاجة سلسة كده، في 

 
 أهم عقبات الطريق من الشيطان 

هذا الأمر أبدًا، وربنا   يهنأ لههيسيبك إنك تكمل ولا  همش    الشيطان طبعًا بيستشرفك في أول الطريق وأنت جاي بتبدأ
ذُوهُ عَدُوًّا" قال: -سبحانه وتعالى – يْطاَنَ لَكُمْ عَدُوٌّ فَاتََِّّ أنت من أول لحظة عارف إن ده عدو ليك، ، 6فاطر: "إِنَّ الشَّ

قاعد لك، لا وراه شغل ولا وراه دراسة  ،ده أصلًً ما ورهوش حاجة، 16الأعراف: "لَأَقْ عُدَنَّ لََمُْ صِرَاطَكَ الْمُسْتَقِيمَ "
تَّلق الشيطان اهو شغلته يضلك فمن أول ما تتولد لحد لما تموت معاك على طول الخط، بل حتى سيدنا آدم أول ما 

ُ آدَمَ في الجنََّةِ تَ رَ "  بيقول:  -صلّى الله عليه وسلم–النبي  أي نقطة ضعف  له يلف حواليه يشوف  عمّال   ا صَوَّرَ اللََّّ كَهُ ما لَمَّ
ا رآَهُ أجْوَفَ عَرَفَ أنَّه خُلِقَ خَلْقً  صحيح " ا لا يَ تَمالَكُ شاءَ اللََُّّ أنْ يَتْْكَُهُ، فَجَعَلَ إبلِْيسُ يطُِيفُ به، يَ نْظرُُ ما هُوَ، فَ لَمَّ

 .مسلم
يشرب، عنده  ، فبيجوع بيحتاج أكل، بيعطش بيحتاجىقولك يعني إيه أجوف؟ أنك أجوف يعني بيحتاج يتمليفب 

من أسمائه إيه؟ الصمد فالصمد من معانيه لا جوف   -سبحانه وتعالى–حتواء، عشان كده ربنا اشهوات، يحتاج مشاعر و 
لا يحتاج إلى أحد، فالشيطان بيقعد يدور على نقطة ضعفك، ويخش لك منها ويحاول دايماً إن   -سبحانه وتعالى –له، ربنا  

 هو يوقعك. 
 

 يس الإنسان محاولات الشيطان في تيئ 
الواحد شغلًه أوي في مسألة التعامل مع الشيطان هي مسألة فعلًً تيئيس النفس في مسألة   الليكان من أكثر الحاجات  

يفضل يجي للإنسان يقوله أنت مش نافع، أنت بتقع بعمومًا، إن هو  -عز وجل–الإصلًح أو مسألة السير إلى الله 
أرأيت الرجل يذنب ثم يستغفر ثم " :حسن البصري لما جاءه رجل قالحصل مع سيدنا  الليمنافق، وده  أنتكثير، 

إلى متى يا ، يعود، قال: يعود الله عليه، قال: ثم يعود ثم يستغفر، قال: يغفر الله له، ثم مرة ثالثة ومرة رابعة ومرة خامسة 
، بحيث إن هو يبعدك ييوصلك لحالة اليأس وحالة القنوط د . هو عايز" إمام؟ فقال: ودّ الشيطان لو ظفر منكم بهذه

، يخليك في حالة نفسية مش قادر تكمل في الطريق لربنا، ولا نافع مثلًً في عبادة، ولا - سبحانه وتعالى–عن طريق ربنا 
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أسك في حتة نافع في حفظ قرآن، ولا نافع في طلب علم، ولا نافع في دعوة، ولا نافع في أي حاجة، كل شوية عمّال يي
 . -سبحانه وتعالى–معينة بحيث إن هو يبعدك عن الطريق لربنا 

 
  لبني آدمالمعاصي  تزيين الشيطان

سبحانه –شوف ربنا  .النقطة الثانية مشكلة التزيين، يعني تشوف إزاي يسمي الأشياء بغير مسمياتها، عشان يزينها
حدة اما عدا شجرة و  ،الجنة يأكلً منها رغدًا حيث شاءوا براحتهم ملما خلق سيدنا آدم والسيدة حواء وليه -وتعالى

يْطاَنُ قَالَ يَا آدَمُ هَلْ أَدُلُّكَ عَلَىٰ شَجَرَةِ "  :فنجد قول الله تعالى  ،الشيطان يزينها   الليبس يبقى هي دي   فَ وَسْوَسَ إِلَيْهِ الشَّ
يسميها بغير مسمياتها، دي شجرة   ،لا  ،فتشوف إزاي إن المفروض دي الشجرة الحرام،  120طه:  "الْخلُْدِ وَمُلْكٍ لاَّ يَ بْ لَىٰ 

د، تبقى ده مش ربا دي فوايده غذاء الروح،    ،فعشان كده تلًقي مثلًً دي مش موسيقى لا  ؟وراها  الليالخلد يا ترى إيه  
فلًزم إن الإنسان يحذر فتنة الحرام، ويبغض ليك في الحلًل،  أنك عايز تجرب الحاجة، فدايماً تلًقي إن الشيطان يزين لك  

 التزيين. 
دخلك النار يلً تعال ه اللينعمل المعصية يالا  عالىحدة كده وش في وش يقولك تاجيش مرة و يومنها كمان إن هو ما ب

ينسي الإنسان بهو الشيطان  ،لا .ك من الجنة ديطر هيغضب عليك و ه لي لو أنت أكلت منها ربنا الكل من الشجرة 
العهد ،  115طه:   "آدَمَ مِن قَ بْلُ فَ نَسِيَ   وَلَقَدْ عَهِدْنَا إِلَىٰ "   :عهد إلى آدم قال تعالى  -سبحانه وتعالى–لأن ربنا    ،أولًا الأمر

ذَاه، ل ، وقال19الأعراف: وَيَا آدَمُ اسْكُنْ أنَتَ وَزَوْجُكَ الْجنََّةَ فَكُلًَ مِنْ حَيْثُ شِئْ تمَُا"" إيه؟ قال تعالى: عَدُوٌّ لَّكَ  إِنَّ هَٰ
يخرجك من الجنة، ومع   إنهيعني ده العهد، قاله إن ده عدو وهدفه  ،  117طه:  "وَلِزَوْجِكَ فَلًَ يُخْرجَِنَّكُمَا مِنَ الْجنََّةِ فَ تَشْقَىٰ 

هَُُا بِغرُُورٍ "  :خذك واحدة واحدة، قال تعالىه العهد، بيعمل ده إزاي؟ إن هو ياذلك الشيطان نسّاه، نسّاه الأمر نسّا  "فَدَلاَّ
حدة عشان أنت خايف إن الحبل يتقطع، احدة و ا، فدلاهُا جاية كده إيه؟ كأنك بتنزل الدلو كده في البئر و 22الأعراف:

جَرَةَ " ا ذَاقَا الشَّ هَُُا بِغرُُورٍ فَ لَمَّ يذوقك أول حته في المعصية، فلما   حدة عايزاحدة و اخذك و ، إن هو يا22الأعراف:  "فَدَلاَّ
تكمل أنت، فلما ذاقا هيحصل؟ ه الليتذوق أنت لو ذقت بعد كده إيه هذاق ليه؟ لأن هو حريص على أول مرة 

، لا تتبعوا الشيطان؟ ايَا أيَ ُّهَا الَّذِينَ آمَنُو   "، فهو حريص على الخطوات دي.  22الأعراف:  بدََتْ لََمَُا سَوْآتُهمَُا""الشجرة،  
يْطاَنِ   ، لا أنا مستحيل أقع في الزنا، مستحيل ب من البداية هو لاافتلًقي الش، 21النور: "لَا تَ تَّبِعُوا خُطوَُاتِ الشَّ

 بينا ضوابط.   ها بينا حدود وإحنا فيالحاجات دي بعيد عني خالص، إحن
 

يْطاَنِ "  الشيطان راسمها له فجأة تلًقي نفسه إيه؟ قال تعالى:  الليحدة هو ماشي على الخطة  احدة و افتلًقي و   إِنَّ كَيْدَ الشَّ
يَا أيَ ُّهَا الَّذِينَ آمَنُوا لَا " ،فالشيطان كيده ضعيف، إزاي الشيطان يتسلط عليا؟ شوف بقى ، 76النساء: "كَانَ ضَعِيفًا

يْطاَنِ  يْطاَنِ   ۚ  تَ تَّبِعُوا خُطوَُاتِ الشَّ حدة لحد ما وصلت عند احدة و احدة و ا، فضلت ماشي معاه و وَمَن يَ تَّبِعْ خُطوَُاتِ الشَّ
يْطاَنِ "مرحلة ما بقيتش عارف أقوله لا،  طب ده  21النور: "يأَْمُرُ بِالْفَحْشَاءِ وَالْمُنكَرِ  إيه؟ "فَإِنَّهُ وَمَن يَ تَّبِعْ خُطوَُاتِ الشَّ

 حدة لخطوات الشيطان.احدة و اليه؟ لأن أنا سلمت نفسي و  .لي كان كيده ضعيف، بقى دلوقتي بيأمرنيال
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 فتنة تسهيل الحرام 
رجل الشيطان، يعني الزنا بدايته نظرة، قطع رجل الشيطان عند النظرة أسهل من السهل إن أنا من أول خطوة أقطع 

كون سهل كل الناس بتمشي يلمرحلة أصعب بكثير جدًا، هو دائمًا أي طريق لما ب -العياذ بالله-بكثير جدًا لما أوصل و
يختبر الصادق من  -وتعالى سبحانه –عقبات عشان ربنا  هجعل الطريق ده فيه فتن، أو في -سبحانه وتعالى –فيه، ربنا 

يبقى ، 2العنكبوت: "آمَنَّا وَهُمْ لَا يُ فْتَ نُونَ ، إيه؟، أَحَسِبَ النَّاسُ أَن يتُْْكَُوا أَن يَ قُولُوا" لي كلنا حافظينهاالالكاذب، الآية 
إن الفتن كاشفة، فمن   الناس وبعضها،ما هو إيه الفرق ما بين ، والفتن دي عشان أنت يبان صدقك،  الطريق ده فيه فتن

يمكن إحنا واقعين فيها في الفتْة دي ربنا يا رب يعافي المسلمين جميعًا، مسألة تسهيل  الليالفتن الخطيرة جدًا جدًا جدًا و 
الحرام وإن الحرام بقى سهل جدًا، والحلًل بقى صعب، بقى سهل جدًا إن الواحد والعياذ بالله يزني وصعب جدًا يتزوج، 

ا مثلًً خمور أو أي حاجة وصعب جدًا إن يقدم فيه ا إن هو يشتغل شغلًنة حرام بأجر كبير،شوف يدفع كام؟ سهل جدً 
 بوقت كويس يعرف يعيش بيه ويعرف ياخذ بيه مرتب كويس جدًا. هو يلًقي شغلًنة حلًل 

 
 ابتلًء الله لأصحاب السبت

الْبَحْرِ إِذْ يَ عْدُونَ  ، إيه؟وَاسْأَلَْمُْ عَنِ الْقَرْيةَِ الَّتِي كَانَتْ حَاضِرَةَ "  ذكر لنا قصة أصحاب السبت -ه وتعالىسبحان–فربنا  
بْتِ إِذْ تََتْيِهِمْ حِيتَانُُمُْ يَ وْمَ سَبْتِهِمْ شُرَّعًا وَيَ وْمَ لَا يَسْبِتُونَ لَا تََتْيِهِمْ  حرام عندهم كان الصيد   ،163الأعراف: "في السَّ

كثير جدًا وبقية السمك   ؛هو الحراماللي ابتلًهم إن يوم السبت اليوم الواحد ده  -سبحانه وتعالى–ربنا و  ،يوم السبت
نأكل عيالنا منين؟ ما احنا هنعمل إيه؟ و هك طب إحنا ل يقوله فيش خالص، تَّيلوا إحنا في الفتنة دي أيام الأسبوع م

عننا مضطرين نصطاد يوم السبت، قالوا خلًص إحنا نحط الشبك يوم الجمعة ونشيله يوم الأحد، إحنا اصطدناه غصب  
يضحكوا على ربنا والعياذ هيوم السبت؟ لا، ما اصطدناش إحنا عملنا حاجة حرام؟ أعوذ بالله من الحرام، فاكرين إن هُا  

 ؛لصيد طول الأسبوع الحلًلسهل جدًا، وا ؛د يوم السبت الحرامبتلًهم واختبرهم بالصيا -سبحانه وتعالى–بالله، ربنا 
لِكَ نَ بْ لُوهُم بِاَ كَانوُا يَ فْسُقُونَ   "قال إيه؟  -سبحانه وتعالى –فيش أصلًً حاجة، ربنا صعب وم  . 163الأعراف: "كَذَٰ

 
المفروض أنك تصبر برضه عليها، ده بسبب معاصي ليك ربنا ابتلًك بهذه الفتنة، طيب المفروض إن أنا أعمل إيه؟ 

لي حصل؟ ربنا الطب هُا لما عملوا كده إيه    .- سبحانه وتعالى– أنك أنت تنفذ أوامر ربنا    -سبحانه وتعالى–وعبودية لله  
الذنب ده ربنا عشان بني إسرائيل، ومع ذلك  عاصيسورة البقرة كلها مو مسخهم قرود وخنازير، هُا قتلوا الأنبياء 

في عقوبة   يبقى  ربنا نجاك منها أنت كده كويس، لا ده ممكنو في فتنة    كنت  زير، فمش معنى أنك أنتمسخهم قرود وخنا
 تنزل أصلًً، وعقوبة شديدة جدًا جدًا جدًا.

 
 يجب أن ننزع رواسب الجاهلية من داخلنا

بالنا منها كعقبة من عقبات الطريق مسألة رواسب الجاهلية، إن أنت بعد ما  لي إحنا ناخذالالمفروض  الليومن الفتن 
 ه، في -عز وجل–أو طريق الَداية أو طريق التدين أو طريق القرب من الله  -سبحانه وتعالى –تقطع شوط في طريق ربنا 
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 العبادات أو ترك المنكرات أو التدرج حتى في مسائل الطاعة المختلفة،  أنت بتعملها سواء  الليحاجات نتيجة الطاعات  
أنت خلًص بتوصل لحالة إيمانية معينة لكن ده في وقت الَمة والنشاط، ولكن أحيانًا بيجي عليك وقت فتور بتبقى فيه 

طلع رواسب إن أنت بي قدرتش تضبط نفسك وتسيطر عليها بيحصل بقى إيه؟عيف الإيمان، الوقت ده لو أنت مض
أنت  اللييوب القلب، العيوب علنفس، احدة، عيوب احدة و اتبدأ تطلع و  كانت قديمة عندك  الليالجاهلية، الحاجات 

نفسك كنت تغيرها وبدأت تقطع شوط في تغييرها يمن عليك بالَداية و  -نه وتعالىسبحا–كنت عليها زمان قبل ما ربنا 
 . بدأت تظهر ولكن في وقت الفتور وقت ضعف الإيمان عندك 

 
زي بالضبط موقف الصحابي سيدنا أبي ذر لماّ حصل موقف بينه وبين أحد الصحابة وسبه بأمه، أو عيّره بأمه راح يحكي  

فَقالَ: إنّيِ سَابَ بْتُ لَقِيتُ أبَا ذَرٍّ بالرَّبذََةِ، وعليه حُلَّةٌ، وعلَى غُلًَمِهِ حُلَّةٌ، فَسَألَْتُهُ عن ذلكَ،  "  -صلّى الله عليه وسلم–للنبي  
هِ؟ إنَّكَ امْرُ  تَْهُ بأمُِّ هِ، فَقالَ لي النبيُّ صَلَّى اللهُ عليه وسلَّمَ: يا أبَا ذَرٍّ أعَيرَّ تْهُُ بأمُِّ ؤٌ فِيكَ جَاهِلِيَّةٌ، إخْوَانكُُمْ خَوَلُكُمْ، رجَُلًً فَ عَيرَّ

تَ يدَِهِ، فَ لْيُطْعِمْهُ ممَّا يأَْكُلُ، ولْيُ لْبِسْهُ ممَّا يَ لْبَسُ، ولَا تكَُلِّفُوهُمْ ما يَ غْلِبُ هُمْ، جَعَلَهُمُ اللََُّّ تََْتَ أيْدِيكُمْ، فمَن كانَ أخُوهُ تََْ 
وبالتالي سيدنا أبو ذر راح واعتذر للصحابي والموقف خلص بس الشاهد  ، صحيح البخاري "فإنْ كَلَّفْتُمُوهُمْ فأعِينُوهُمْ 

 "أنك امرءٌ فيك جاهلية"
قديمة، نا الكنا نقع فيها والذنوب أو المعاصي أو حتى عيوب  الليخذ بالنا أوي من أمراضنا القديمة، نا ناجين إنفإحنا محتا

تظهر   -عز وجل–مع الله  ممكن في لحظات الضعف الإيمان أو حتى ضعف النفس، أو قلة العبادات أو قلة العلًقة    اللي
 . حدةامرة و 

 
 تعلق بذنوب الماضي  العلًئق التياقطع كل 

هم إن من أ -جزاه الله كل خير–لي سمعتها من الشيخ يعقوب اليعني من أجمل الجمل  -سبحان الله–عشان كده كان 
لي بتْجعك ال، إنك من أكثر الحاجات هجر العوائد وقطع العلًئققعش في العقبة دي، لتزام عشان ما تالنقاط في الا

لي ترجعك ثاني،  الق بيها، والحاجات أنت متعل الليلورا وبتكون فتن ليك إنك ما قطعتش سايب لسه ذيول للحاجات 
الشغل طبعًا، يعني إحنا لازم نكون صرحاء زي ما بنقول   ؛بداية الطريقومن أهم الفتن إن إحنا ممكن نواجهها كعقبات في  

ب التحى، اش -سبحانه وتعالى –خذ خطوات في الطريق لربنا ي إن فعلًً لما حد بيالتزام مش وردوالا ةلتزام مش خنقالا
حنا عايزين بنت حسنة إفرص عمل كثيرة جدًا بتتقفل عليك، وفعلًً أماكن كثيرة جدًا يقولك  هبنت انتقبت، طبعًا في

منتقبة وكذلك  HRنعمل إيه؟ ما عندناش هريت لو تكون مش متزوجة، فأنتِ جايا لي كمنتقبة كده إحنا المظهر ويا
 . حاجات كثير جدًا هفي
 

 حاول أن تثقل نفسك بالخبرات
ثبت بالحقيقة وبالواقع إنك تاول لازم تَدي فتنة، بس الفتنة دي لَا حل ولازم أنك تجتهد فيها على قد ما تقدر،  

وفي نفس  ملتحيو وبالسمت  -صلّى الله عليه وسلم– العملي وبالنموذج إنك ممكن وأنت إنسان ملتزم بسنة النبي 
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 (  10من  5صفحة )    "  عقبات على الطريق  "
 

  ثقل نفسك، ثقل ال ؛الوقت تكون ناجح دنيويًا جدًا، فعشان تتخلص من فتنة صعوبة إنك تلًقي فرصة عمل كويسة 
cvحيانًا يجبر ليك بسبب إنك قوي في تَّصص معين ممكن تدخل أماكن شكلك مش مقبول ليهم إنما أ  ،، ثقل خبراتك

 وفي دراسات معينة فاجتهد على نفسك واشتغل. 
 يا رب أنا حرمت من دي بسبب ديني، فيك يا رب بس. - سبحانه وتعالى –ولما تَرم من حاجة زي كده قابل بها ربنا 

 
 أضر فتنة هي فتنة الرجال على النساء

ما تَ ركَْتُ بَ عْدِي فِتْ نَةً أضَرَّ علَى " قال: -عليه الصلًة والسلًم–ممكن تقابل الشباب فتنة النساء، النبي  الليمن الفتن 
الإنسان، تلًقي   فتنة مضرة بتضر بقلب الإنسان، بتحلق دين العبد، يعني بتضيع   ،صحيح البخاري  "الرّجِالِ مِنَ النِّساءِ.

حب يلكن هو كان عنده مشكلة إن هو كان بالدروس  يجي معانا ما شاء الله  يبدأ    -سبحان الله –كثير من الشباب والله  
أكمل في الطريق أنا عارف   ينفع هقول أنا مش  يبيسيب كل حاجة أصل هو ب  هفتلًقي  ،متعلق بها وماشيين في الحرام  حدةاو 

ينفع يمشي بقلبين، لا هو بيختار البنت دي لأن فتنة هأنا بعمله ده بيبعدني عن ربنا فمش    الليإن ده حرام، وعارف إن  
نْ يَا حُلْوَةٌ خَضِرَةٌ، وإنَّ اللَََّّ مُسْتَخْلِفُكُمْ فِيهَا، فَ يَ نْظرُُ "إ :قال -عليه الصلًة والسلًم–قوية النبي   كيفَ تَ عْمَلُونَ، نَّ الدُّ

نْ يَا وَات َّقُوا النِّسَاءَ، فإنَّ أَوَّلَ فِتْ نَةِ بَنِي إِسْرَائيِلَ كَانَتْ في النِّسَاءِ. وفي حَديثِ ابْنِ  ارٍ: لِيَ نْظرَُ كيفَ تَ عْمَلُونَ فَات َّقُوا الدُّ   "  بَشَّ
فخذ بالك،  ،لي بتوقعهالفإحنا عايزين نحذر من الفتنة دي، فتنة النساء كثير من الشباب دي الفتنة  ،صحيح مسلم

 عظم الفتنة دي. 
 

 فتنة كبيرة يزين بها الشيطان العلًقات المحرمة 
غريبة جدًا وشفتها وسمعتها كثير، إن شاب يبقى في علًقة مع بنت، أو بنت في  نةيوأحيانًا بيبقى الشيطان مزينها تزي

صاددها إنُا خايفة لو التزمت  الليب وعايزة تَخذ خطوة إنُا تقرب من ربنا وتلتزم مثلًً ويكون السبب اعلًقة مع ش
وأنا يا  ينتكس وهو يقولهه أو قربت من ربنا إنُا تقطع العلًقة دي، وتقولك إيه؟ بص أصل أنا لو قطعت علًقتي بي

ك أنا عندي عقبة في أني مش ل جماعة لو قطعت علًقتي بيها تنتكس ده أنا أقنعتها بالحجاب واقنتعها بكذا وكذا فيقول
فلو   .وإنت أكبر عقبة في طريقه إلى الله  -سبحانه وتعالى–قادر أقطع علًقتي بيها، ده أنت أكبر عقبة في طريقها إلى الله  

   .لو بتحبيه سيبيه لأنك أكبر عقبة في طريقهكذلك وأنت   ،مش عارف تتزوجها سبها ،أنت بتحبها بجد تزوجها
 

من أعظم مداخل   . -سبحانه وتعالى–تجيلك بإذن الله  هلو مكتوبة لك    ،ها جوز تتهلو مراتك  غير مراته،    تجوزيبما حدش  
 الشيطان في فتنة النساء إن هو يخليها تصعب عليك، فبنحذر الشباب من الباب ده.

 
 نظر الناس كان سبب في الموت على الكفر الاهتمام ب

جبره على كده؟ وكان حتى  الليأبو طالب ليه كفر؟ إيه كئود مسألة الضغط، من الحاجات الخطيرة جدًا كعقبة فعلًً  
ان عنده هدف واحد في أبو طالب ك ،يصعبش عليافلما جيت أشوف هو ليه كده؟ معادش بيبيصعب عليا في الأول، 
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 (  10من  6صفحة )    "  عقبات على الطريق  "
 

فكان أهم   لناس، أنا عمهعشان شكلي قدام ا  -صلّى الله عليه وسلم– دفاعه عن النبي    (شكلي قدام الناسوهو )حياته  
رض عليه  الإسلًم هو عارف عشان كده حتى لما عُ   ،- سبحانه وتعالى–حاجة عنده نظر الناس، عمره ما فكر في نظر الله  

 قررت بها عينك، وكان يها الجزع لأومتأكد إن الإسلًم هو الصح رفضه وقال لو لا أن تعيّرني العرب ويقولوا حملني عل
 شاعر كان بيقول: 

 لولا الملًمة أو حذر مسبةٍ لوجدتني سمحًا لذلك مبينَا  ...نك من خير أديان البرية دينًا ولقد علمت بأن دي
سنين في المجاعة عشان   3شعب    دخليكون إيه؟ يهتقول عليا إيه؟ أصل شكلي  هعارف ومتأكد بس أنا مشكلتي الناس  

من "   :قال  -صلّى الله عليه وسلم– النبي  تقول عليا إيه؟ فدي حاجة مهمة جدًا ما تفكرش في نظر الناس أصلًً،  هالناس  
 صححه الألباني  "أرْضى اَلله بسخَطِ الناسِ، كفاه اللهُ الناسَ، ومن أسخط اَلله بِرضى الناسِ، وكلَه اللهُ إلى الناسِ 

 
 لا تسخط الله لتْضي الناس وقلوبهم بيد الله

يقلب قلبه يخليه يبغضك،  ،-سبحانه وتعالى –أصابع الرحمن أنت بتْضيهم دول قلوبهم بين أصبعين من  الليما الناس  
طب ما عليا قليل الذوق،  اهيقولو يزعلوا مني، هبنت عمتك، أصل على سلم أنت طب سلم على بنت خالتك، طب 

يقعدوا يتْيقوا عليا، لو هعليا إيه؟ طب شكلي قدام الناس لو عملت فرح إسلًمي  تقولهكل ده حرام بس الناس 
جة، فهو كل تفكيره نظر الناس،  ابقى ماشية في الشارع يقولوا لي يا حهيقعدوا يتْيقوا عليا و ه لبست الحجاب أصحابي 

 3الواقعة: ""خَافِضَةٌ رَّافِعَةٌ  :قال -الى سبحانه وتع–دي أزمته الرئيسية يعني من أسامي يوم القيامة في سورة الواقعة ربنا 
 . إن الموازين بتتغير تمامًا

 
 فتنة الضغط المجتمعي 

–في الحديث سيدنا كعب لما النبي  هإشارة جميلة جدًا، في هلما تتأمل في السنة في حديث توبة سيدنا كعب بن مالك في
عليه –رجع عارفين سيدنا كعب تَّلف عن غزوة تبوك وإن فيه منافقين كثير جدًا تَّلفوا لما النبي  -عليه الصلًة والسلًم

ودخل وقال   -عليه الصلًة والسلًم–يصدق مع النبي  ه  رجع ووصل المدينة سيدنا كعب قرر إن هو -الصلًة والسلًم
"أما  قال: -عليه الصلًة والسلًم–نش ليا عذر، خلًص قال الصدق والنبي إن أنا مك -لًة والسلًمعليه الص–للنبي 

عليه –خلًص يعني مفيش بعد كده بقول إيه؟ فلما تَرك خلًص سيدنا كعب وقام من عند النبي  هذا فقد صدق"
لي أنت عملته ده؟ أنت المن قبيلة سيدنا كعب، قالوا له إيه  "فثار عليا رجالٌ من بني سلمه"قال:  -الصلًة والسلًم

يعني ناس جات قالت للنبي كل واحد   "لمنافقون؟ما علمناك أذنبت ذنبًا قبل هذا؟ يعني أعجزت أن تعتذر بِا أعتذر به ا"
فما زالوا يأنبونني فو الله ما " قول إيه بقى، قال:يكان عندي ظروف، قد كان كافيك ذنبك استغفار النبي لك، شوف ب

ثْ تُكَ حَدِيثَ صِدْقٍ، تجَِدُ عَلَيَّ ........  "الحديث  ،"زالوا يأنبونني حتى هُمت أن أرجع إلى النبي فأكذب نفسي ولَئِنْ حَدَّ
، ما كانَ لي مِن عُذْرٍ، واللََِّّ ما كُنْتُ قَطُّ أقْ وَى، ولَا أيْسَرَ  ، لا واللََِّّ مِنيِّ حِيَن تََّلََّفْتُ عَنْكَ، فِيهِ، إنّيِ لَأَرْجُو فيه عَفْوَ اللََِّّ

ُ فِيكَ. فَ قُمْتُ، وثَارَ رجَِالٌ مِن بَنِي سَلِمَةَ فَ قَالَ رَسولُ اللََِّّ صَلَّى اللهُ عليه وسلَّمَ  : أمَّا هذا فقَدْ صَدَقَ، فَ قُمْ حتىَّ يَ قْضِيَ اللََّّ
 صَلَّى ذَرْتَ إلى رَسولِ اللََِّّ فَات َّبَ عُوني، فَقالوا لي: واللََِّّ ما عَلِمْنَاكَ كُنْتَ أذْنَ بْتَ ذَنْ بًا قَ بْلَ هذا، ولقَدْ عَجَزْتَ أنْ لا تَكُونَ اعْتَ 
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 (  10من  7صفحة )    "  عقبات على الطريق  "
 

 عليه وسلَّمَ لَكَ، فَ وَاللََِّّ ما اللهُ عليه وسلَّمَ بِا اعْتَذَرَ إلَيْهِ المتَُخَلِّفُونَ، قدْ كانَ كَافِيَكَ ذَنْ بَكَ اسْتِغْفَارُ رَسولِ اللََِّّ صَلَّى اللهُ 
بَ نَ فْسِي  . اريصحيح البخ......" زاَلُوا يُ ؤَنبُِّوني حتىَّ أرَدْتُ أنْ أرْجِعَ فَأُكَذِّ

 
وقاله أنا تَّلفت وماكانش عندي   -عليه الصلًة والسلًم–إن واحد قعد مع النبي    ؟يعني شوفوا الضغط وصله لحد فين 

رجع أقول لا أنا الكلًم ده ما حصلش، أنا كذاب أنا كان عندي هعذر وكان عندي جملين وكل حاجة وقال أنا كنت 
عن مبادئها عشان   عذر والله، فضغط المجتمع وضغط الناس ممكن يوصل واحد شاب من الشباب أو بنت إن هي تتنازل

في الصراع ده،   هدخل نفسيينكسر لو الناس ضغطوا عليه فتلًقيه مش عايز هتحمل، هو شخصيته ضعيفة هتمش 
 خلًص أنا كده خلًص أنا معاكم تمام.

 
 الف الشرعاتباع العادات والتقاليد التي تَّمشكلة 

عز –دخلنا في إشكالية رهيبة كعقبة من عقبات السير إلى الله هنفس القصة في مسألة العادات والتقاليد دي برضه 
فأنت بوصلة قلبك، وبوصلة   - سبحانه وتعالى–ت خلًص تدينت أو مشيت في طريق الَداية، أو في طريق ربنا  إن  .- وجل

وتبدأ  ،-صلّى الله عليه وسلم–وعلى مراد النبي  ،- وجلعز –عقلك وبوصلة حياتك اتغيرت، اتغيرت على مراد الله 
مش بِيزان الناس عملوا  -صلّى الله عليه وسلم–كل حاجة أنت بتوزنُا بِيزان الشرع، بِيزان قال الله وقال رسول الله 

– لي القرآن حذر منها في مسألة الأمم السابقة، ربنا الكانت من أكبر الآفات   ييعملوا إيه؟ ودهقولوا إيه أو يإيه أو ب
نشوف هُا هإحنا ، 22الزخرف: "بَلْ قَالُوا إِناَّ وَجَدْنَا آبَاءَنَا عَلَىٰ أمَُّةٍ وَإِناَّ عَلَىٰ آثَارهِِم مُّهْتَدُونَ " :قول ي -سبحانه وتعالى
نعمل زيهم مفيش عندنا أي إشكالية، إحنا هوراهم، هُا مش كانوا بيعملوا كده يبقى إحنا  نمشيه احنابيعملوا إيه؟ و 

مش بنقول إن أنت ما تمشيش  ،عايزين نقول دي أكبر عقبة لازم إحنا نتخطاها، ودي فعلًً مسألة العادات والتقاليد
عايزين بوصلة عقلك وبوصلة قلبك  نت أوزن العادات والتقاليد على ميزان الشرع،إعلى العادات والتقاليد ولكن 

بوصلة قال الله قال تَّتلف، تبقى بوصلة قرآنية، بوصلة شرعية،  -عز وجل–وبوصلة نفسك في رحلة السير إلى الله 
 رسول الله.

 
بتجيب كده الأعراف أو بتجيب العادات والتقاليد وتوزنُا هل العادات والتقاليد دي على الشرع؟ فيها مخالفة شرعية؟ 

نُى عنها في الحتة دي بالذات؟ يبقى أنا ما اعملهاش، طب مفيش فيها  -صلّى الله عليه وسلم–فيها نُي عن النبي 
 .ضبوط على ميزانحاجة خلًص مفيش مشكلة إن أنا أعملها بِا إن ده م

 
 الحل مع الضغط الذي يكون من الأهل

تعمل لنا هواجهها أي إنسان في بداية الطريق هو ضغط الأهل ابتداءًا من أول إيه يا عم أنت يب الليمن أكبر الضغوط 
تقعد هآه هو أنت  ،حدة، وتبدأ الحرب في البيتايقفوا لك على الو  نا فيها شيخة؟ ويبدأوافيها شيخ؟ وأنتِ تعملي ل

ينفع؟ هو أنت إزاي شيخ وتعمل كذا؟ يتلككوا على كل نقطة وعلى هتتفرج معانا على التلفزيون يا عم الشيخ ولا مش  
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 (  10من  8صفحة )    "  عقبات على الطريق  "
 

هو ده  ،دهكقولك  يهو الدين ب ،قصرت فيها سمعتش فيها الكلًم أي حاجةكل عمل أنت بتعمله، أي حاجة أنت ما 
لي الحنا من أهم الحاجات جدًا فأنت لازم تنتبه ليه، فا م، فالموضوع ده خطيري أنتِ بتسمعيهللاالشيوخ اللي بيقولوه 

لي العايزين نقولَا يا جماعة إن أسلوب التعامل مهم جدًا، لازم يكون الإنسان ما بيأخذش الموضوع بالصدام، وهو ده 
تصادم أنا بحب مبدأ  هالفازة دي حرام وتكسرها، التلفزيون ده حرام ويكسره، ما تَّليش في  ؛لًمصوروه في الأفيبيقعدوا 

نْ أَهْلِي  "  "فكك الحزمة" شوف مين الطرف   ،بدل ما تبقى بتحارب البيت كله وكله عليك لا،  29طه:  "وَاجْعَل ليِّ وَزيِرًا مِّ
نْ أَهْلِي " كالأقرب ليك في اتجاه  .ككن أخوك، أختك، والدتك تلين والدمم 29طه: "وَاجْعَل ليِّ وَزيِرًا مِّ

 
حدة أكثر منهم. أهم حاجة تفرق معاهم فعلًً اواقف لنفسك على الو   الليزم تكون أنت  لا  ويكون في بعض المساومات، 

أربط كل خير  ،المعاملة وأشوف هُا عاوزين إيه؟ اضغط على نفسي في أمور، يستفيدوا من تدينك، يحسوا إن أنا أفضل
  .لي خلًني أطيع اللتزامي وديني وإن هو ده السبب أنا بأعمله با

 
 لاتعامل أهلك على أنُم أعداء بعد التزامك

 بلًل وإن أبوك ده  ب يبقى فاهم أن أبوه مش عدوه، يعني إيه؟ يعني بلًش تستحضر صورة إن أنت سيدنااالشمهم إن 
هدأ شوية هو خايف عليك، وهو على فكرة والله ا  ،تعذيب مكة على أبوك وأمك. بلًش تسقط أحاديث  أمية بن خلف 

لًقيك يلي أنت فيه، وينبسط جدًا لما بالإن هو حابب  اربوك جدًا في البداية إلّا يفعلًً أهلك رغم إن هُا ممكن يكونوا بح
 ا ب مهماالش الإعلًم مسيطر،، هو بس خايف عليك،  القرآن ويبقى مبسوط وطاير بيكبتصلي، وصوتك حلو في

هو بس خايف   ،يكون عنده الوعي ده إن أنا فاهم إن التوجيهات إن هو مش ضد الدين ولا هو كاره إن أنا أبقى كويس
 سن الخلق مع الحزم.مل بنوع من حُ فأتعا علي.

 
 بلًل وإن أبوك ده  ب يبقى فاهم أن أبوه مش عدوه، يعني إيه؟ يعني بلًش تستحضر صورة إن أنت سيدناامهم إن الش 

عليك، وهو على فكرة والله   هدأ شوية هو خايف ا  ،تعذيب مكة على أبوك وأمك. بلًش تسقط أحاديث  أمية بن خلف 
لًقيك يلي أنت فيه، وينبسط جدًا لما بالاربوك جدًا في البداية إلّا إن هو حابب يفعلًً أهلك رغم إن هُا ممكن يكونوا بح

 ا ب مهماالش الإعلًم مسيطر،، هو بس خايف عليك،  القرآن ويبقى مبسوط وطاير بيكبتصلي، وصوتك حلو في
هو بس خايف   ، فاهم إن التوجيهات إن هو مش ضد الدين ولا هو كاره إن أنا أبقى كويسيكون عنده الوعي ده إن أنا

 سن الخلق مع الحزم.فأتعامل بنوع من حُ  علي.
 
يا رسولَ " :بص أنا بدأت أخاف وبالذات حديث ،لا ،يخاف يبعض الناس لما بيسمع موضوع العقبات ده، يبتد هفي

اِلله! أيُّ الناسِ أشدُّ بلًءً؟ قال: الأنبياءُ، ثم الصالحون، ثم الأمثلُ فالأمثلُ، يبُتلى الرجلُ على حسبِ دِينِه، فإن كان في 
فَ عنه ولا يزالُ البلًءُ بالمؤمنِ حتى يمشي على الأرضِ وليس  عليه دِينِه صلًبةٌ، زيِدَ في بلًئهِ، وإن كان في دِينِه رقَِّةٌ، خُفِّ
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، بتلًء ناصح أوي ما شاء اللهك بس أنا أخلي في ديني رقة، أقلل ديني عشان أقلل الال يقول ،صححه الألباني  "خطيئةٌ 
 خطة في منتهى الذكاء.

 
عندنا في الطب حاجة اسمها النقطة التي يبدأ عندها الإحساس بالألم، وبتختلف .  ل الإشكالية دي يحمثال حلو أوي    فيه 

يمكن واحد  ،يتوجع ت خبطا 10يحس بالألم لازم أدي له من واحد للثاني فممكن مثلًً رجل حمول شوية عشان يبتدأ 
لي أنا حسيته بخبطتين، فالنهاية الخبطات هو نفس الألم    10  حسه ب  الأوللي  اليتوجع، نفس الألم   خبطتينلو أخذ    تاني

البلًء خبطات وأنا أخذت خبطتين، تعالوا نطبق ده على  10خذ أإن أنا وهو نفس الألم بالضبط بس الفرق إيه؟ هو 
 10 هندعاللي لي الثاني يشعر به عند أول ابتلًء، فتلًقي النفس الألم  بابتلًءات يشعر  10  واحد يصاب ب فممكن

"إن وجد في دينه صلًبة شدد ابتلًءات وده بابتلًء واحد، فهي دي بقى إيه    10   خذ ثواب ورفع درجات بأ،  ابتلًءات
 .جر وشدد له في الثواب"له في البلًء وشدد له في الأ

 
 بتلًء لابد منه وكل على قدر صبره وإيمانهالا

وده تمحيص ما بين المؤمن وما بين المنافق، وما   -سبحانه وتعالى–أصل أساسًا في الطريق لربنا  إن البلًء عايزين نقول 
الراهب لما شاف واقع  ؛حديث غلًم الأخدود في  .- عز وجل–بين الكاذب وما بين الصادق في رحلة السير إلى الله 

أجرى على يد هذا  -سبحانه وتعالى -ربنا و  -عز وجل–الغلًم أتغير وإن بقى ليه كرامات وإن بقى ليه حال مع الله 
خذت درجة أ ةدأنت اليوم أفضل مني، خلًص النهار الغلًم هذه الكرامة فقاله كلمة جميلة أوي، قاله حاجتين، قاله 

اختْت إن أنت  ،لي أنا كنت عليها، وإنك ستبتلى، على طول، الموضوع منتهي أنت اختْت الطريق دهالأعلى من 
خلًص   ،وتمشي على طريق الَداية  -سبحانه وتعالى –نفسها تقرب من ربنا    الليين، في زمرة الناس  زمرة الصالحفي  تكون  

على  -عز وجل–ومش بس كده، إن أنت تستعن بالله  ،على قدر صبرك هاحدة وأجر الًءات و تالابو إنك ستبتلى، 
سبحانه –ومن يتصبر يصبره الله  ،يرفع عنك هذا البلًء  هإن -سبحانه وتعالى–الصبر في البلًء وإن أنت تستعن بالله 

 . - وبحمده
 

 بتلًء من الممكن أن يكون بالسراء أو الضراءالا
إن   ،تخبط في الدنيا بتاعتي حاجة فيها أمنيهيبقى بلًء حاجات هكثير من الناس بيبقى عنده تصور ذهني إن البلًء ده 

فتح عليك، ممكن أن الدنيا تُ يكون ممكن البلًء  ،لا خالص ،لازم يكون بلًء مرض حاجة شديدة ،تخوفني هأنا حاجة 
ن كنت عايز تكلمها بتكلمك ثاني، والله كثير م   الليعد ما أنت تبت وخلًص قطعت علًقاتك إنك تلًقي البنت ب

لاقيها أفيش، أول لما دخلت المسجد وقلت خلًص بقى، ميقولي فضلت أحاول أكلم بنت  ،الشباب بيحكي لي كده 
سبحان  –توافق، هي مستنية، شوف  هحدة صاحبتها بتكلمني على فكرة لو أنت كلمت فلًنة دلوقتي  ابعثالي رسالة أو و 

 .راء والضراء لسبتلًءات بتبقى باالاالشيطان شغال على الناحيتين، هو  -الله
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تشتغل شغلًنة والشغلًنة دي فيها حرام، فأنت بخوفك، أنت يومن مداخل الشيطان كمان في نقطة البلًء إن هو ب
يْطاَنُ " تلًقي تاكل قال تعالى:هتسيبها مش هك إيه؟ أنت لو ل سيبها فالشيطان يقولتعارف إن هي حرام عايز  الشَّ

يْطاَنُ يُخوَِّفُ أَوْلِيَاءَهُ "  قال تعالى:  ،يجيلك يخوفك من الطريق،  268:  البقرة  "وَيأَْمُركُُم بِالْفَحْشَاءِ يعَِدكُُمُ الْفَقْرَ   لِكُمُ الشَّ اَ ذَٰ   " إِنمَّ
ه يعني يخليهم في منزلة عالية ئتضيع أو يخوفك من أولياه متعكيعني يخوفك من طريق ربنا إن أنت ، 175آل عمران:

فإحنا عايزين ،  175آل عمران:  "فَلًَ تََّاَفُوهُمْ وَخَافُونِ إِن كُنتُم مُّؤْمِنِينَ "  :يعملوا فيك فيخليك تَّاف منهم، قال تعالىهو 
 نفهم خطورة تَّويف الشيطان في الباب ده. 

 
خذها في أول الطريق كان لازم ونقطة مهمة جدًا إن إحنا لمفروض نافي الختام زي ما تكلمنا عن أول الطريق والخطوات ا

نا نخاف، ولكن إحنا بنعرف العقبات عشان حتلًقيها في الطريق مش معنى كده إن إهأنت    اللينحذر وننبه لأهم العقبات  
لي لازم تكون شعارنا في الحياة ونفتكرها دايماً الومن الآيات المهمة جدًا ، 1البلد: " فَلًَ اقْ تَحَمَ الْعَقَبَةَ "رنا ايكون شع

حصل بعد ما جاله ابتلًء وراء ابتلًء وراء ابتلًء ونجح  الليإيه  ،وَإِذِ ابْ تَ لَىٰ إِبْ رَاهِيمَ ربَُّهُ بِكَلِمَاتٍ فَأَتَمَّهُنَّ " قول الله تعالى:
على  تصبرهفاعرف إنك بعد ما  124البقرة:  "قاَلَ إِنّيِ جَاعِلُكَ لِلنَّاسِ إِمَامًا"عقبة؟  افيه ونجح فيه واقتحم عقبة ووراه

 هذه الابتلًءات وبعد ما تقتحم هذه العقبات أبشر بالإمامة في الدين.
   أن يجعلنا للمتقين إمامَا. -سبحانه وتعالى –نسأل الله 
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